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TREMAINE DALTON JAGAS IDA-VIRU
ESINDUSVÕISTKONNALE OTSUSTAVATE MÄNGUDE EEL
AMEERIKA KORVPALLI SALADUSI/LK 6

SIIN ON VIITE LOO PEALKIRI, VÕIKS OLLA
ÜLAPEALKIRJA SÕNA ESIMESE SÕNA FONT

ARVAMUS
TUBLI MAJANDUSKASVU
KÕRVAL TASUB MÕELDA
KA TULEVIKULE
SEB ana-
lüütik Mih-
kel Nestor:
"Kui mõni
erakond va-
limisluba-
duste sekka
ka midagi
majanduspoliitika vallast ot-
sib, siis on head ideed töös-
tuse arenguhüppe toetami-
seks vägagi oodatud." LK 2

UUDISED
PEAGI LÄHEB 3,8 MILJONI
EURO JAGAMISEKS

Vabariigi valitsuse kinnitatud
Ida-Viru programmis on tä-
navu raha kulutamiseks 3,8
miljonit, millest lõviosa on
mõeldud tööstusinvesteerin-
gute toetamiseks, ent raha
jagamise tingimusi alles asu-
takse välja töötama. LK 3

JÕHVI VÕTAB
LEMMIKLOOMADE
KALMISTU TAAS JUTUKS

Nelja aasta tagune plaan
Jõhvi valda Kotinuka suletud
prügila lähistele lemmikloo-
made kalmistu rajada pole
vahepeal kriipsuvõrragi edasi
nihkunud. Võimalike asu-
kohtadena on vaagitud pai-
ku Viru vangla lähedal raud-
tee juures, Pargitaguse piir-
konnas ja Kose kandis, kõik
need on ühel või teisel põh-
jusel kõrvalejäetud. LK4

MIKSER
KULTUSLIKU FOLKBÄNDI
TUUR JÕUAB TÄNA JÕHVI
Trad.Attack!-i "EESTI TUUR",
mis viib rännakule müstilisse
ja kirevasse Eesti looduses-
se, traditsioonidesse, ini-
mestesse, kus uus energia
kohtub vanade juurtega,
jõuab täna, 7. märtsil kell
20 Jõhvi kontserdimajja.
Kontsert toimub tantsusaa-
lis, sestap tasub tantsukin-
gad jalga panna. LK 7

KESKKOND: Aastavahetuse eel oli hoones uus õhureostus

Aasta möödas: kohtumaja
haisuallikas ikka teadmata

Täna möödub täpselt~

aasta päevast, kui Vi-
ru maakohtu Jõhvi koh-
tumajas ilmnes oo-
tamatult ebameeldi-
va lõhna probleem. Teh-
tud ekspertiisid and-
sid vastandlikke tulemu-
si, Soomest sügisel tel-
litud sõltumatu eksper-
tiisi tulemusi veel pole.

Erik Kalda
erikk@pohjarannik.ee

Kohtumaja töötajad avastasid
mullu 7. märtsil tööle tulles, et
majas levib ebameeldiv gaasi-
lõhn.

Kuna ruume kontrollinud
päästeamet gaasilõhna allikat
ei leidnud ega midagi ohtlikku
ei tuvastanudning ainuke soo-
vitus oli ruumide õhutamine,
siis järgmisel päeval jätkas
kohus tavapärast tööd. Kuid
kohus pidas siiski vajalikuks
tellida 8. märtsil terviseame-
tilt õhutestimine.
Esimene ekspertiis:
probleem on

Siseõhu analüüsi esialgsed
tulemused näitasid, et majas
on siseõhu kvaliteediga prob-
leem, mis vajab väljaselgi-
tamist ja lahendamist. Kuni
probleemi lahendamiseni po-
le soovitatav nendes ruumides
viibida, teatas terviseamet.
Kuigi amet tuvastas õhusaas-
te, ei saanud terviseameti tea-
tel siiski selgeks, mis aine see
täpselt on, mis majas levib.

Suvel valmis aga riigi tun-
nustatud ekspertide koostatud
analüüs, mis kinnitas, et maja
on inimestele ohtlik.

TTÜ mehaanika ja tööstus-
tehnika instituudi poolt asja
uurinud professor Urve Kal-
lavus tõdes, et uuringu käigus
avastati hoones seenkahjustu-
si ning tegemist on peamiselt
ühte liiki hallitusseenega, mis
kannab ladinakeelsetnime Pe-
nicillium.

See seen võib inimestel
põhjustada allergilisi reakt-
sioone ja astmat, teda esineb
majatolmus ning ta on tüüpi-
line veekahjustusega hoone-
tele.

Ent peale hallitusseene tu-
vastasid eksperdid maja ümb-
rusest võetud pinnaseproovi-
dest keemilisi ühendeid ning
tulid järeldusele, et need
ühendid pole loodusele oma-
sed ja viitavad seega saasta-
tud pinnase kasutamisele ehi-

tustöödel. Näiteks leiti proovi-
dest tolueeni ja heksaani, mis
on mõlemad keemiatööstuses
kasutatavad lahustina.

"Hoonesisese õhureostu-
se põhjus on kõige tõenäoli-
semalt hoonealustel ja -välis-
tel, sh territooriumitagasitäi-
detelkasutatud reostunud täi-
tepinnas. Erisuguste saasteai-
nete suur hulk viitab, et tege-
mist võib olla tööstuspiirkon-
nast kaevandatud täitepinna-
sega. Pinnaseuuringute koha-
selt oli pinnas reostunud ku-
ni 100 cm sügavuseni maapin-
nast," seisab ehitusekspertide
kokkuvõttes, kus nenditakse,
et sügavamal kui üks meeter
on pinnasereostus juba mini-
maalne.

Õhk võis hoone ruumides
saastuda ekspertide arvates
hoone põrandates olevate pra-
gude kaudu, mis võisid tekki-
da nii ehitusvigadest kui ka
näiteks mullu samal Kooli tä-
naval toimunud teetööde vib-
ratsioonist.

Ehitusekspertiisi teinud
ehitusinsenerid Mati Paju ja
Toivo Rattasepp, kes on ka
riiklikult tunnustatud ekspert,
nendivad, et lisauuringute te-
gemine kõikide reostuskollete
leidmiseks oleks ebamõistli-
kult kallis, samuti on peaaegu
võimatu efektiivselt tihenda-
da hoone soklit ja põrandaid,
et reostus majja ei satuks.
Teine ekspertiis:
probleemi pole

Augustis tellis aga OÜ Õi-
gusmaja kordusekspertiisi,
millest selgus, et mingit reos-
tuse probleemi kohtumajas
õieti pole.

Selle järgi selgus pinnase-
proovidest, et reostust ei ole
ning ka varasemad pinnase-
proovide tulemused olid al-
lapoole kõiki normatiivseid
väärtusi, tegemist ei ole reos-
tunud pinnasega ja pinnase
olukord on hea.

Uue ekspertiisi teinud OÜ
Ehitusekspertiisibüroo juha-

tuse esimees Teet Sepaste,
kes on samuti riiklikult tun-
nustatud ekspert, väitis, et va-
rem reostust kinnitanud eks-
perdid ei osanud õigesti tõl-
gendada varasema analüüsi
tulemust.

Ka hoones tehtud õhuproo-
vide kohta ei olnud uuel eks-
perdil midagi väga halba öel-
da.

Riigi Kinnisvara AS lei-
dis toona, et ilmselt oli tege-
mist ühekordse õhureostuse-
ga. Kuid eelmise aasta jõulu-
pühade järgsel esimesel töö-
päeval, 27. detsembril oli sele-
tamatu majapidamisgaasi lõh-
na meenutav hais jälle tagasi
ning seda oli tunda veel järg-
miselgi päeval, kuigi ruume
oli ventileeritud.

Et asjas selgust saada, tel-
lis justiitsministeerium Soo-
me ekspertidelt uurimisplaa-
ni, mille põhjal teevad mõõt-
misi kohalikud asutused.

1. märtsil käis terviseamet
võtmas taas kohtumaja ruu-
midest õhuproove − muu hul-
gas mõõdeti ka radooni taset− ning lähinädalatel on kavas
veel proove võtta.

Justiitsministeeriumipres-
siesindaja ütles, et juuni al-
guseks peaks enamikproovi-
de jaanalüüside tulemusi tea-
da olema.

Praegu on kohtumaja töö-
tajatel endiselt soovitatav või-
maluse korral kodus töötada.

JÕHVI KOHTUMAJA
* 4korruselise hoone andis ehitaja üle 2011. aasta algul.
* Majas on 3917 ruutmeetrit pinda.
* Hoonesse on koondatud Viru maakohtu kriminaal- ja tsiviil-

kohus, Tartu halduskohtu Jõhvi kohus, Viru ringkonna-
prokuratuur ning Viru vangla kriminaalhooldusosakond.

* Hoone omanik on selle ehitanud firmaga Fund Ehitus seotud
OÜ Õigusmaja, mis on sõlminud rendilepingu Riigi Kinnisvara
ASiga, millelt omakorda rendib hoonet justiitsministeerium.

Jõhvi kohtumajas on täpselt aasta tegeldud seletamatu haisu probleemiga, kuid põhjusele
pole jälile jõutud. PEETER LILLEVÄLI

Lühivideod
avavad
kaevandamise
mõju inimeste
igapäevaelule
Maailmaharidusliku projekti
SAME World toel on valminud
kaks lühifilmi, milles Ida-Viru-
maalKohtla-Nõmme kandis ja
Pagari külas elavad Imre
Poom ja Kairi Nõmmemees
räägivad põlevkivi kaevanda-
mise mõjudest nende elule ja
piirkonnale.

MTÜ Peipsi Koostöö Kes-
kus tutvustas eilekahte uut vi-
deot põlevkivi kaevandamise
mõjude kohta Ida-Virumaal,
mida kõik huvilised nüüd
Youtube'is vaadata võivad.

Mõtlemapanevad lood sel-
lest, kuidas kõuemürinana kos-
tev lõhkamismüra on osa iga-
päevaelust, kuidas elumaja ja
hoovi all olev maa tühjaks kae-
vandatakse, vaatamata luba-
dusele maja alla tervikud jät-
ta. Paljud põlevkivi kaevanda-
misega seotud muutused teki-
vad pika aja jooksul − maapin-
na vajumine ja varingud ei te-
ki üldjuhul kaevandamise ajal
või vahetult pärast kaevanda-
mist, vaid mitmeid aastaküm-
neid hiljem.

"Videod on mõeldud nii laia-
le vaatajaskonnale kaasa mõt-
lemiseks kui ka koolis õppe-
töös kasutamiseks, näiteks
keskkonnaõigluse teemal dis-
kussiooni algatamiseks," ütles
Peipsi koostöö keskuse projek-
tijuht Margit Säre.

Mõlemad lood põlevkivi
kaevandamise mõjudest −Kai-
ri lugu ja Imre lugu − on kätte-
saadavad internetis.

Märtsikuus lõppeva maail-
maharidusliku projekti SAME
World keskseteks teemadeks
on kliimamuutused, keskkon-
naõiglus ja -ränne. Põlevkivi
kaevandamine Eestis on seo-
tud kõigi nimetatud teemade-
ga.

"Eestis pole keskkonnaõig-
luse mõistekuigi levinud ning
see, kuidas keskkonnamõjud
meie endi, inimeste vahel jao-
tuvad, jääb tihti tagaplaanile.
Ida-Virumaa elanikud mak-
savad meie kõigi kasutatava
energia eest väga kõrget hin-
da. Loodetavasti aitavad need
kaks lühikest videolugu tee-
mat lähemale tuua," ütles Sä-
re. (PR)

Imre Poom. KAADER VIDEOST
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Arvamus
Tühi seaduseparandus
Eelmisel aastal tegi õiguskantsler Ülle Madise
riigikogule mitu ettepanekut korruptsiooniohu
vähendamiseks kohalikes omavalitsustes. Näi-
teks see, et omavalitsusega ei saaks omada töö-
suhet kehtiva kriminaalkaristusega isik, et oma-
valitsusele kahju tekitanud korruptandilt saaks
kahju sisse nõudaka siis, kui omavalitsus ise se-
da teha ei taha. Üks ettepanek oli luua selgus ka
selles osas, et volikogu liikmetel ei oleks huvide
konflikti otsustamisel,kui nad samal ajal tööta-
vad mõne omavalitsusasutuse või sellega seotud
äriühingu, sihtasutuse vms juhina.

Viimane punkt on eriti tähtis Ida-Virumaa
jaoks, kus mitmes volikogus ongi juba aastaid
kehtinud olukord, kus paljudel volikogu liik-
metel on linnavalitsusega tööalane sõltuvus-
suhe, mis ei luba neil sageli langetada täitev-
võimust sõltumatuid otsuseid.

Seadusemuudatusekava kohaselt keelataks
linnaasutuse juhikoha ühildamist volikogu esi-
mehe, aseesimehe või revisjonikomisjoni juh-
tide omaga. Volikogu lihtliikmena võib aga lin-
navalitsuse palgal olev asutuse töötaja edasi
tegutseda.

Siin ongi väga keeruline olukord, sest ühest
küljest on mõnes omavalitsuses haridus-, kul-
tuuri- või spordiasutuse juht aktiivne, hakka-
ja ja võimekas inimene, kelle tegevus voliko-
gus igati marjaks ära kulub.

Ent teisalt oleme näinud küllalt olukordi, kus
volikogu on linna- või vallavalitsuse tahte all,
kuna suur osa selle liikmeist on omavalitsuse
palgal. Seadusemuudatus praegusel kujul see-
tõttu aga küll mingit mõtet ei oma, kuna igal
volikogu liikmel on võrdselt üks hääl, olgu ta
siis volikogu esimees või lihtliige.

ÜKS KÜSIMUS
KUIDAS KORRUPTSIOONIS SÜÜDI MÕISTETUD
OMAVALITSUSJUHILT RAHA KÄTTE SAADA?

Riigikogus on arutamisel seadusemuudatused, vähenda-
maks korruptsiooniohtu omavalitsustes. Üks punkt näeb
ette tekitatud kahju välja mõistmist korruptandilt, kui
omavalitsus seda ei tee (Kohtla-Järve endise linnapea
Jevgeni Solovjovi juhtum).

Riigikogu põhiseaduskomisjoni esi-
mees Marko Pomerants

Meie ettepanek on: kui kohalik omava-
litsus seda kahju sisse ei nõua, et sellisel
juhtumil oleks prokuratuur see asutus,
kellel on õigus esitada tsiviilhagi või ava-
lik-õiguslik nõudeavaldus. Meil oli ka dis-
kussioon selle üle, kes see siis tegelikult
võiks olla, kui kohalik omavalitsus või see
riigiorgan ei tegutse, ning leidsime, et ei ole mõtet siin
mingisuguseid uusi institutsioone välja mõelda, et proku-
ratuur võiks siinkohal mõistlik lahendus olla.

Tubli majanduskasvu kõrval
tasub mõelda ka tulevikule

Mihkel Nestor SEB MAJANDUSANALÜÜTIK

Eesti majanduskasv on
saavutanud aastate
parima hoo. Et see säi-
liks ka tulevikus, peab

ettevõtete tootlikkus aga pa-
ranema.

Viimaste aastate majandus-
alaseid diskussioone on saat-
nud pidev rahulolematus aeg-
lase majanduskasvuga ning
kerkinud küsimus, kas majan-
duses on midagi fundamen-
taalselt valesti, et kasv enam
kunagiste tippudeni ei küün-
di. 2017. aasta andis kindluse,
et vähemasti ajutiselt ei ole
5protsendilise majanduskas-
vu saavutamine siiski võima-
tu. Statistikaameti teatel suu-
renes Eesti sisemajanduse ko-
gutoodang mullu 4,9 protsen-
di võrra, mis on kiireim kas-
vutempo alates 2011. aastast,
mil majandus oli taastumas
sügavast kriisist.

Mis on siis majanduses
muutunud? Tavalise palga-
töötaja vaatevinklist võetu-
na tegelikult mitte kuigi pal-
ju. Ehkki keskmine palk tõu-
sis eelmise aasta lõpuks 1270
euroni ja töötus langes 5 prot-
sendi piirimaile, edenes töö-
inimese elu hästi ka aastatel,
kui majanduskasv piirdus 2
protsendiga.

Kahjuks ei saa viimaste-
le aastatele sama helgelt jä-
rele vaadata ettevõtjad. Et-
tevõtlussektori teenitud ko-
gukasum oli languses juba
2014. aasta algusest saadik.
Pidevalt kahanev kasum pi-
durdas investeeringuid ja pa-
ni ilmselt nii mõnegi ettevõt-
ja kahtlema, kas äri üldse ta-
sub jätkata.

Pööre saabus eelmisel
aastal, kui SKT statis-
tikas kasumeid iseloo-
mustav näitaja "tege-

vuse ülejääk ja segatulu" suu-
renes peaaegu 800 miljoni eu-
ro võrra. Samas näitab esma-
ne statistika mittefinantsette-
võtete 2017. aasta majandus-
tulemuste kohta, etkogukasu-
mi tõusule vaatamata jätkus
ettevõtete kasumlikkuse ehk
käibe ja kasumi suhte halve-
nemine.

5protsendilise majandus-
kasvu juures on ehk kõige rõõ-
mustavam asjaolu, et sellesse
panustas enamik tegevusala-
dest.Suurim toetus majandus-
kasvule tuli ehitus¬sektorist,
mille lisandväärtus ehk teeni-
tud kasumi japalkade summa
suurenes 2016. aastaga võr-
reldes peaaegu viiendiku võr-
ra − 18 protsenti; täpselt sa-
ma palju kasvasid mullu ka
ehitusmahud. Erinevalt ma-
jandusbuumi aastatest ei pa-
nustanud ehituse hüppelisse
kasvu aga mitte niivõrd era-
sektor, kuivõrd avaliku sek-
tori viimaks taastunud inves-
teeringud.

Tubli panuse majanduskas-
vu andsid kaks suhteliselt väi-
kest, kuid kõrgepalgalist sek-
torit: info ja side ning kutse-,
teadus- ja tehnikaalane tege-
vus. Info ja side tegevusala
suure tõusu taga oli seejuures
just IT-sektor, kes on suutnud

viimastel aastatel väga kiires-
tikasvada. Lohiseva nimetuse
"kutse-, teadus- ja tehnikaala-
sed tegevused" taha peituvad
mitmesugused kõrget kvali-
fikatsiooni nõudvad äriteenu-
sed, nagu õigus-, reklaami- ja
inseneribürood. Tegevusala
mullune kiire kasv on seotud
eelkõige aktiivse ehitusturu-
ga, mis tõi arhitekti- ja inse-
neribüroode jaoks kaasa vä-
ga head majandustulemused.

Töötlevas tööstuses jäi li-
sandväärtuse kasv küll tege-
vusalade keskmisele veidi al-
la, kuid kahe varasema aas-
taga võrreldes oli 4protsen-
diline kasv siiski hea tule-
mus. Ehk veidi üllatuslikult
panustas lisandväärtuse kas-
vu enim elektroonikatööstus,
mille müügitulu kahanes mul-
lu peaaegu viiendiku võrra.
Oma osa selles mängis mõis-
tagi asjaolu, et 2016. aastal
teenis sektor tervikuna ko-
guni kahjumit.

Peale ettevõtete kasumi-
kasvu oli 2017. aastal oluline
muutus majanduses ka suur
põhivarainvesteeringute tõus,
misküündis lausa 13protsen-
dini. Varem olid investeerin-
gud olnud languses juba 2014.
aastast, mis tekitas suurt mu-
ret ettevõtete võimekuse pä-
rast välisturgudel konkurent-
sis püsida.

Kõige suurema panuse
investeeringute kas-
vu andis siiski ehitus-
tegevus ja eriti avali-

ku sektori tellimused. Majan-
duskeskkonna stabiilsuse hu-
vides oleks mõistagi parem,
kui riik suudaks investeerin-
guid aastate lõikes ühtlaselt
jagada või − veel parem − te-
ha neid aastatel, kui erasekto-
ri nõudlus on nigel. Kahjuks
ei näi selline hajutamine vä-
hemasti Euroopa Liidu tõuke-
fondide raha kasutamise kor-
ral võimalik olevat, mis oma-
korda suurendab riski, et riik
majanduse tsüklilisust silumi-
se asemel võimendab.

Raha betooni valamise kõr-

val on õnneks märgata, et et-
tevõtted on hakanud seni-
sest julgemalt kulutama oma
seadmepargi uuendamisele ja
täiendamisele.Eriti oluline on
see teema mõistagi töötlevas
tööstuses.

Hoolimata investeerin-
gute tõusust, ei näi
tööstus viimastel
aastatel muu majan-

dusega arengus sammu pida-
vat. Miks see nii on? Ehk kõi-
ge lihtsam vastus oleks, et
keskkond on seda võimalda-
nud. Eesti tööjõukulud on vii-
maste aastate kasvule vaata-
mata meie peamiste
ekspordi¬turgudega võrrel-
des väga madalad ning see lu-
bab siin tegelda tootmisprot-
sessidega, mis endPõhjamaa-
des enam ammu ära ei tasu.

Kuigi madala lisandväärtu-
sega ettevõtteid võiks süüdis-
tada tööjõu kinnihoidmises, ei
ole nendekõrvale tekkinudka
oluliselt tootlikumaidalterna-
tiive, kuhu inimesed saaksid
liikuda. Traditsiooniliste ha-
rude kõrval on uusi, parema
arengu¬perspektiiviga töös-
tussuundi siiski näha, kuid
nende mõju majandusele kui
tervikule on veel väga väike.

Palju saab ära teha ka
praeguste harude ja ettevõ-
tete sees, positsioneerides
oma tooteid kallimatesse tu-
rusegmentidesse. Iroonilisel
kombel on Eesti üks tootliku-
matest tööstusharudest prae-
gu tselluloositööstus, ületades
selle poolest muuseas ka IT-
sektorit.

Tuleviku-Eestit on hästi toi-
miva tööstussektorita siiski
väga raske ette kujutada. Pa-
ratamatult ei saa igast inime-
sest programmeerijat jakesk-
mise palga kasvades väheneb
ka teenuste hinnapõhine kon-
kurentsivõime. Kui mõni era-
kond valimislubaduste sekka
ka midagi majanduspoliiti-
ka vallast otsib, siis on head
ideed tööstuse arenguhüppe
toetamiseks vägagi oodatud.
Lihtne see kindlasti ei ole.

Kui mõni erakond valimislubaduste sekka ka midagi majandus-
poliitika vallast otsib, siis on head ideed tööstuse arenguhüppe
toetamiseks vägagi oodatud.

PÄEVA LAUSE
"Aktsiis on olemuselt
õilis maks, aga praegu
rohu asemel mürk."

Reformierakondlasest riigi-
kogu liige Jürgen Ligi, kriti-
seerides valitsuse aktsiisi-
poliitikat.

(Postimees, 6. märts)

LEHED EILE
EESTI PÄEVALEHT tõ-

deb, et poliitik võib saada
hääli selle eest, et kutsub
panustama tulevikku, rihma
koomale tõmbama ja tööta-
ma selle nimel, et edaspidi
läheks elu paremaks. Hoopis
lihtsam on siiski pälvida rah-
va rõõmu sellega, kui lubada
midagi nüüd ja kohe.

Järgmiseks aastaks on
eelarve miinusesse lastud.
Väga raske on põhjenda-
da, miks peaks elama üle
jõu ajal, mil enamik majan-
dusteadlasi soovitaks võlgu
võtmise asemel reserve ko-
guda. Nagu märgib ERRile
antud intervjuus Eesti Pan-
ga juht Ardo Hansson, pole
praegu õige aeg gaasipedaa-
li vajutada.

Pealegi sisaldavad mõ-
nedki tuluread ilmselgelt
õhku. Olukorras, kus Ees-
ti klientide osakaal Läti al-
koholipoodides on aastaga
suurenenud kahe kolmandi-
ku võrra jakonjunktuuriins-
tituutnäeb ette piirikauban-
duse edasist hoogustumist,
peab ootuspäraste aktsiisi-
laekumiste ennustamiseks
küll väga naiivne olema.

Erakorraline pensioni-
tõus, millepeaministripartei
Keskerakond on välja käi-
nud olukorras, kus ministri-
tel pole katet isegi praeguste
tagasihoidlike kulude jaoks,
kõlab selle taustal vastutus-
tundetuse jumalustamisena.
Ei aita isegi staarpoliitiku-
te tüüpiline mantra "raha on
olemas". Ei ole, isegi praegu-
se eelarve täitmiseks ei ole.
Praegune valitsus võtab tu-
leviku kulul võlgu elamist
juba uue normina.

ÕHTULEHE meelest on
selgesõnaline väljaütlemi-
ne, et tselluloositehas ei so-
bi Tartu lähedusse, just üks
sellistest seisukohtadest,
mis kindlustab Tartu refor-
mierakondlasest linnapeale
UrmasKlaasile edu järgmis-
tel valimistel.

Miks ei peakski, kui tehas
seostub paljudele tartlaste-
le eelkõige ujumiskõlbmatu-
teks muutuvate veekogude,
kahanevate kalavarude, ma-
sinatesse kaduvate metsa-
de ning ülikoolilinna kohale
kerkiva haisupilvega? Tead-
lastel on õigus, pigemini ko-
hustus meidkõikide nimeta-
tud ja teiste võimalike ohtu-
de eest aegsasti hoiatada.

Tehase rajamine on peaae-
gu vältimatu, kui soovime, et
kodumaiseid palke ei vääris-
tataks välismaal ning inves-
teeringud ja töökohad jääk-
sid siia. Ent välistamismee-
todil jätkates ei tohiks poliiti-
kute hääl ja huvidkunagi saa-
da tugevamaks argumendiks
kui tõendatudmõju keskkon-
nale jaEesti majandusele.
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Uudised
EESTI
SAKSAMAA TAHAB
EESTISSE TAGASI SAATA
KOLM KVOODIPAGULASTE PERET

Saksamaa ametivõimud
on määranud kolmele
Eestis rahvusvahelise kait-
se saanud kvoodipagulas-
te perekonnale Saksa-
maalt lahkumise tähtaja,
seni pole ükski nende pe-
rekondade liige Eestisse
naasnud.

Siseministeeriumi pressi-
esindaja ütles BNSile, et
Saksamaa ametivõimud
on määranud kolmele
kvoodipagulaste perekon-
nale, kes sõitsid Eestist
Saksamaale, riigist lahku-
mise kuupäeva ning ost-
nud neile lennukipiletid
Eestisse. Kolmes perekon-
nas on kokku 13 inimest
ning nad lahkusid Eestist
2017. aastal eri aegadel.
Saksamaa on Eestit teavi-
tanud inimestele määratud
lahkumise kuupäevast ka-
hel korral. Millal Saksa-
maalt Eestisse saadetud
kvoodipagulased võiksid
siia jõuda, ei ole praegu
selge.

"Seni ei ole teistest ELi
liikmesriikidest Eestisse ta-
gasi saadetud rahvusvahe-
lise kaitse saajaid, kelle
Eesti on Euroopa rändeka-
va alusel vastu võtnud ning
kes on mõnes Euroopa Lii-
du liikmesriigis viibinud
rohkem kui 90 päeva 180
päeva jooksul või mõnes
teises liikmesriigis kaitset
palunud," sõnas pressi-
esindaja.

Leetu on teistest Euroo-
pa Liidu liikmesriikidest
saadetud tagasi 17 pagu-
last, kes toimetati sinna
ELi pagulaste ümberpaigu-
tamise programmi alusel,
kuid ei pidanud kinni luba-
dusest Leetu pidama jää-
da. Tagasi saadetud pagu-
lased on valdavalt Saksa-
maale sõitnud süürlased.
Üheksa neist saatsid Sak-
sa võimud tagasi pärast
seda, kui olid tuvastanud
nende ebaseadusliku riigis
viibimise, kaheksa naasid
omal soovil.

Euroopa Liidu rändekava
raames on praeguseks
Eestisse ümber paigutatud
ja asustatud kokku 188
inimest, neist 41 Türgist ja
kuus Itaaliast. Kõik kuus
seni Itaaliast Eestisse üm-
ber paigutatud inimest on
pärit Eritreast. Umbes poo-
led kvoodipagulastest ei
viibi Eestis.

Eesti loeb Euroopa Liidu
2015. aasta rändekava
täidetuks ning selle kava
alusel rohkem inimesi Ees-
tisse ümber ei paigutata
ega asustata. Samas me-
netletakse praegu töös
olevad kvoodipagulaste toi-
mikud lõpuni. (BNS)

IDA-VIRU PROGRAMM: Tänavu kulub peaaegu kogu raha tööstuse toetamiseks

Peagi läheb 3,8 miljoni
euro jagamiseks

Vabariigi valitsuse kinnitatud Ida-Viru prog-~

rammis on tänavu raha kulutamiseks 3,8 mil-
jonit, millest lõviosa on mõeldud tööstusin-
vesteeringute toetamiseks, ent raha jagami-
se tingimusi alles asutakse välja töötama.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

Rahandusministeeriumi ko-
dulehel avalikustatud Ida-Vi-
ru programmist ilmneb, et
valdav osa valitsuse selleks
aastaks eraldatud rahast lä-
heb tööstuse arendamiseks.
Tabelis, mil pealkirjaks
"Programmi tegevuste indi-
katiivne ettepanek aastateks
2018-2019", on kirjas, et 3,25
miljonit ehk 85 protsenti ko-
gu Ida-Viru programmi täna-
vusest mahust on kavas kulu-
tada tööstusettevõtlusearen-
damiseks.
Maksimaalne toetus
miljon eurot

Esialgse ettepanekuna
on riigilt võimalik raha saa-
da näiteks ehituseks ja sead-
mete soetamiseks. Minimaa-
lseks investeeringuks on ar-
vestatud 0,5 miljonit eurot
ja maksimaalseks toetuseks
üks miljon eurot. Investee-
ring tuleb teha sõltuvalt ma-
hust 2-3 aasta jooksul. Eelda-
takse, et iga riigi makstud 50
000 euro kohta tekib üks töö-
koht.

Samuti on plaanis maksu-
maksjate raha kulutada Ida-
Viru ettevõtjate ja ettevõtete
võtmetöötajate eesti ja ingli-
se keele õppeks ning nende

ekspordialaseks ja uute teh-
noloogiate alaseks nõustami-
seks.

Väikeettevõtluse toetami-
seks on broneeritud 0,4 mil-
jonit eurot. Selle raha eest on
kavas võimendada riigi poolt
samaväärse summaga koha-
like omavalitsuste ettevõtlus-
toetusi, mida praegu prakti-
seerivad vaid üksikud Ida-Vi-
ru omavalitsused. Samuti on
kavas toetada mitmeid aas-
taid mõne omavalitsuse toel
tegutsevat Viru filmifondi,
mis omakorda toetab neid fil-
mitegijaid, kes valivad oma
võtteplatsideks Ida-Virumaa
paigad ja ergutavad sel moel
kohalikku väikeettevõtlust.
Samast potist peab jaguma
toetusraha ka Ida-Virumaal
toimuvatele üle-eestilise ula-
tusega kultuuri- ja spordiüri-
tustele ning äriinkubaatori-
te toetamiseks. Ühe üritu-
se maksimaalne toetus on 25
000 eurot.

Viimane ja kõige väiksem
jupp tänavusest programmi-
rahast ehk 150 000 eurot on
mõeldud Ida-Virumaal ava-
likus sektoris tööle asuvate-
le noortele sisseelamistoe-
tuse maksmiseks. Ühekord-
seks toetuseks on arvestatud
maksimaalselt 15 000 eurot
tingimusel, et asutus, kus ta
tööle asub, lisab omalt poolt

teist sama palju. Säärane ko-
gemus on seni olemas arsti-
de, apteekrite ja õpetajate
puhul.

Töögrupp tuleb
peagi kokku

Kuidas konkreetselt ja
millistel tingimustel Ida-Vi-
ru programmist raha jagama
hakatakse, peab paika pane-
ma programmi rakendami-
se korra väljatöötamise töö-
grupp, mis tuli ajakava koha-
selt luua veebruaris.

Rahandusministeeriu-
mi regionaalpoliitika talitu-
se nõunik Tarmo Kivi selgi-
tas, et tänaseks on töögrup-
pi oma liikmed nimetanud
kõik osapooled: lisaks rahan-
dusministeeriumile ka ma-
jandus- ja kommunikatsioo-
niministeerium, sotsiaalmi-
nisteerium, kultuuriminis-
teerium, Ida-Viru omavalit-
suste liit, Ida-Viru ettevõt-
luskeskus ja EAS. "Töögrupi
moodustamisekäskkirja eel-
nõu on selle põhjal etteval-
mistamisel ning nimed saa-
me avaldada pärast sellekin-
nitamist," märkis Kivi.

Järgmise sammuna vaatab
töögrupp Kivi sõnul üle ka-
vandatavate tegevuste fooku-
sed ja sihtgrupid ning seejärel
otsustatakse edasised tegevu-
sed. "Milliste toetusskeemide
rakendamine on tegevuste el-
luviimiseks kõige eesmärgi-
pärasem, milline saab olema
toetusskeemide väljatööta-
mise järjekord, vastutusalad
ning täiendava kaasamise va-
jadus," selgitas ta töögrupi ees
seisvaid teemasid.

Programmi elluviimisel
on oluline roll Ida-Viru ette-
võtluskeskusel, kelle esinda-
jaks töögrupis on Lauri Ja-
lonen. Tema sõnul on toetus-
te jagamisel tähtis teha koos-
tööd Ida-Virumaa tööstusala-
dearendamise sihtasutusega.
"On teada, et mitmete ettevõ-
tete tegevuse alustamist töös-
tusaladel on takistanud ras-
kused laenu saamisega. Loo-
detavasti õnnestub Ida-Viru
programmi toel seda problee-
mi leevendada," sõnas Jalo-
nen, kes pidas oluliseks ka Vi-
ru filmifondi toetamist, mis
võimaldab mitmekesistada
Ida-Viru ettevõtlust.

MILLEKS ON KAVAS KULUTADA 3,8 MILJONIT EUROT
* Tööstusettevõtluse arendamiseks

(sh investeeringute toetus, ettevõtjate keeleõpe,
nõustamine ja koolitus) 3,25 miljonit eurot.

* Ettevõtluse mitmekesistamiseks
(sh Viru filmifondi toetus ja lisaraha omavalitsuste
ettevõtlustoetustele, spordi-ja kultuuriürituste
arendamine, äriinkubaatorite toetamine) 0,4 miljonit eurot.

* Noorte spetsialistide
sisseelamistoetusteks 0,15 miljonit eurot.

Allikas: rahandusministeerium

Kõige rohkem on põhjust Ida-Viru programmist toetust noolida ettevõtetel, kes plaanivad investeeringuid Ida-Virumaal valminudtööstusaladele.See pilt ontehtudtänavuseaasta alguses Kohtla-Järve tööstuspargiavamisel. MATTIKÄMÄRÄ

LÜHIDALT
KIRDE-EESTI TÖÖTAJAD
EELDAVAD TÖÖANDJALT
ROHKEM KOGUKONDA
PANUSTAMIST

IDA-VIRUMAA. Kirde-Eesti tööta-
jad hindavad tööandja panusta-
mist kohalikku kogukonda kaks
korda kõrgemalt kui Lõuna- ja
Kesk-Eesti töötajad, selgus CV-
Online'i peatselt avaldatavast uu-
ringust "TopTööandja".

"Eesti ja ko-
dumaakonna
parima töö-
andja välja-
selgitamisel
palusime ini-
mestel oma
valikut ka
põhjendada
ning kuigi olu-
lisimaks peetakse töötasu ja töö-
keskkonda, siis kõige sagedamini
tõid just Kirde-Eesti inimesed
põhjuseks tööandja sotsiaalse
vastutustunde ja kogukonda pa-
nustamise," selgitas CV-Online'i
tööturuekspert Rain Resmeldt
Uusen (pildil).

CV-Online palus küsitluses
1500 inimesel hinnata, millise
tööandja juures nad enim tööta-
da sooviks ja miks. Vaid 3% Lõu-
na-Eesti ja Kesk-Eesti vastajaist
nimetas olulisemate põhjuste
seas ka tööandja sotsiaalset vas-
tutustunnet ja kogukonda panus-
tamist. Kirde-Eestis nimetas se-
da olulisemate põhjuste seas 7%
vastajaist. "Töötajad pole oma
tööandjate vastu kunagi olnud nii
nõudlikud kui praegu," kommen-
teeris Uusen uuringutulemusi.
"Palk on oluline, kuid sellest üksi
ei piisa: inimesed näevad enda
ümber ja oma kogukonnas prob-
leeme ning eeldavad ka tööand-
jailt lahenduses osalemist."

Kogu Eesti peale pidasid vasta-
jad ihaldusväärsete tööandjate
juures olulisimaks näitajaks pal-
gataset, kuid silmatorkavalt oluli-
seks peeti ka töökultuuri, siseklii-
mat ning professionaalset ja ins-
pireerivat juhtimist.
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LÕBUSTUSASUTUSES
VARASTATI MOBIILTELEFON

5. märtsil teatati, et Narvas
Pähklimäe tänaval asuvas mee-
lelahutusasutuses varastati mo-
biiltelefon iPhone 6S. Kahju on
500 eurot.

VENE KALAMEHED RIKKUSID
PIIRI
5. märtsil toimus Peipsi järvel
ebaseaduslik piiriületus Vene Fö-
deratsioonist Eestisse ja tagasi.
Vasknarva kordoni ametnikud
teavitasid juhtumist Vene Föde-
ratsiooni piirivalvet, kes pidas kin-
ni neli isikut.

ESITAS VÕLTSITUD
DOKUMENDI

5. märtsil saabus Narva maan-
teepiiripunkti riiki sisenevale suu-
nale 1957. aastal sündinud Vene
Föderatsiooni kodanik, kes juhtis
sõiduautot Toyota. Dokumendi-
kontrollis esitas juht mootorsõi-
duki võltsitud kindlustuskaardi.
Mehele määrati rahaline karistus
ning ta lahkus Vene Föderatsioo-
ni.
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ILM JÕHVIS
KOLMAPÄEV. Vahelduva

pilvisusega ilm. Puhub nõrk
muutliku suunaga tuul. Kül-
ma on 5-9 kraadi.

NELJAPÄEV. Pilves ilm.
Puhub mõõdukas kagutuul.
Külma on 5-9kraadi.



TAVA: Metsa alla matmisele alternatiivi polegi

Jõhvi võtab lemmikloomade kalmistu taas jutuks
Nelja aasta tagune plaan Jõhvi valda Kotinuka su-~

letud prügila lähistele lemmikloomade kalmistu ra-
jada pole vahepeal kriipsuvõrragi edasi nihkunud.

Külli Kriis
kylli@pohjarannik.ee

Lemmikloomade kalmistu ra-
jamisest on Jõhvisräägitud ju-
ba pikki aastaid. Võimalike
asukohtadena on vaagitud pai-
ku Viru vangla lähedalraudtee
juures, Pargitaguse piirkonnas
ja Kose kandis, kõik need on
ühel või teisel põhjusel kõrva-
le jäetud.

Uuesti võeti lemmiklooma-
de kalmistu jutuks aastat viis
tagasi, kui Kotinuka suletud
prügila ümbruse alale planee-
ringut koostati. Ligemale 24
hektarit suur ala nähti seal et-
te Jõhvi kalmistu laiendami-
seks ning selle lähikonda ka-
vandati ka koht lemmiklooma-
de kalmistule. Viimasele lei-
dus isegi võimalik haldaja −
metodisti kiriku Jõhvi kogu-
dus oli valmis asja enda õlu-
le võtma.

2015. aasta aprillis rääkis
vallavolikogu esimees Niina
Neglason, et kõigepealt on ko-
gu sellelkalmistu jaokskavan-
datud alal vaja teha geodeetili-
sed uuringud ning alles seejä-
rel saab edasi arutada, milline
osa sellest maast sobib kirstu-
matusteks, millineurnimatus-
teks ja millisesse serva võiks
eraldatud osana rajada lem-
mikloomade kalmistu.

Neglason lubas, et volikogu
võtab maikuus teema põhjali-
kumalt arutada.

Ei mais, juunis ega ka ühel-
gi järgmisel istungil ole valla-
volikogu seda teemat puudu-
tanud.
Vallavalitsusel polnud huvi

"Vello Juhkov [tollane abi-
vallavanem− K.K.] lükkas sel-
le plaani tagasi − et ei ole ikka
õige koht," mäletab Neglason.
"Tema arvas, et võib-olla võtab

keegi, kellel on eramaa, ise et-
te selline kalmistu rajada."

Kas vallavõimkavatses sel-
liseid võimalikke maaomanik-
ke ise otsida või eeldas, et mõ-
ni neist tuleb heast peast ise
pakkuma, Neglason ei tea. Sin-
napaika see asi tookord igata-
hes jäi.

"Vallavalitsus ei olnud sellest
üldse huvitatud," tõdes Negla-
son, kes pikaaegse loomaoma-
nikuna ise selle idee välja käis
ja sedaka eest vedas.

Jõhvi valla arengukavas −
nii viimaseskui eelmises − on
lemmikloomade kalmistu ra-
jamine igatahes kirjas. Ühe
punkti all koos lemmiklooma-
de jalutusväljakute rajamise-
ga elamurajoonidesse ja lem-
mikloomaregistri sissesead-
misega. Tegudeni pole jõutud
neist ühegagi.

Surnud loom on probleem
Kui palju Eestis üldse lem-

mikloomade kalmistuid on ja
kus need asuvad, on keeruline
teada saada. Esimene ja suu-
rim asub Harjumaal Jõeläht-
mel, kuuldavasti on see aga ju-
ba peaaegu täis maetud. Teine
on Rakvere külje all Kullaa-
rul. Internetist leiab veel Val-
ga lemmikloomadekalmistu ja
lemmikloomadekrematooriu-
miLäänemaal.

"Läänemaal on hea krema-
toorium," on Neglason isegi
sealset teenust kasutanud. Roh-
kem paiku, kuhu oma lahkunud
lemmik viia, ei tea temagi.

Küll ja küll on Neglason
aga oma koertega jalutades
näinud metsa all lemmik-
loomade haudu. Kuigi sea-
dus enam surnud loomi met-
sa matta ei luba, on linnalä-
hedased metsaalused haua-
kohti täis, sest kusagile peab
korteris elav loomaomanik,
kel oma maalappi pole, sur-
nud lemmiku ju panema. Ja
selliseid loomaomanikke on
Jõhvi ja Kohtla-Järve peale
oi kui palju.

Nii et Jõhvi valla jaoks
võiks kohalik lemmiklooma-
de kalmistu üsna positiivne
märk olla.
Teema uuesti esile

Jõhvi praegune abivallava-
nem Aivo Tamm kolm aastat
tagasi vallavalitsuse majan-
dusspetsialistina selle teema-
ga kokku ei puutunud.

"Tean, et praegu taotleb vald
seda Kotinuka piirkonna maad
Jõhvi kalmistu laiendamiseks
riigilt endale," ütles ta eile.

Lemmikloomade kalmistu
rajamise arvas ta heaks mõt-
teks ja leidis, et kui kõnealune
maa valla omaks saab, võiks
selle idee taaskäivitada.

"Äkki võiks tulevikus loo-
made varjupaik seal hakata
teenust pakkuma?" polnud ta
metodisti kiriku nelja aasta
tagusest valmisolekust kuul-
nud.

Kõigepealt peaks vallavõim
muidugi otsustama, kas üldse
ja kuhu selline kalmistu raja-
da.

Nii Tamm kui Neglason lu-
basid teema taas esile tõsta.

"Oleks hea, kui ka looma-
omanikud ise sellise kalmis-
tu vastu huvi üles näitaksid,"
märkis Neglason.

NIINA NEGLASON

Oleks hea, kui ka looma-
omanikud ise sellise kalmis-
tu vastu huvi üles näitaksid.

Kuigi seadus keelab surnud loomi metsa alla matta, on linnade lähiümbruse metsad selliseid hauakohti täis. ARHIIV/IRINA TOKAREVA
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Otsime oma meeskonda

teetöölist.
Lisainfo: www.viaston.ee/kuulutus
või telefonil (+372) 600 9969
CV ja sooviavaldus: info@viaston.ee

www.viaston.ee
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KÕIK PRILLI RAAMID" 5090
VÕI KÕIK PRILLIKLAASID 2=1

HINNAGA!

PRILLIRAAMIDE HIND AL. 10€
_

JA PRILLIKLAASIDE PAAR AL. 32€
PÄIKESEPRILLIDE

SOODUSTUS KUNI -50%
KOHAPEAL SILMAARSTIDE VASTUVÕTUD:
dr. Mari Parksepp - Tartu Ülikooli Silmakliinikuni arst-õppejõud
dr. Mari Petraudze - Tartu Ülikooli Silmakliinikuni lastearst-õppejõud
dr. Mikk Jakobson - Tartu Ülikooli Silmakliinikuni silmaarst
dr. Villem Vihmann - Silmahaigustega tegelev, opereeriv silmaarst

Lisainformatsioon ja registreerimine silmaarsti vastuvõtule telefonil
info@silmaroom.ee või külastades meid Jõhvis,Keskväljak 7, Promenl

Tähelepanu!^ hxMTU Miloserdie
TEATAB:

14. märtsil kella 11-15 võtab
Sillamäel (Majakovski 12)

vastu erijalatseid valmistav
spetsialist.

Need, kes ei leia kauplusest sobivaid jalanõusid,
võivad tellida endale erijalatsid.

Lisainfo tel 392 4378 või 5669 5200.
www.miloserdie.ee

VASTUVÕTT ON KÕIGILE TASUTA.
* * *

Kontorist saab osta hügieenivahendeid,
täiskasvanute sidemeid, mähkmeid jne.

Laenutada saab karke, ratastoole, käimisraame jne.
ÜHING PALUB MATERIAALSET ABI.

Meie a/k EE742200001120280961 Swedbankis,
EE391010552021135007 SEBs.

Annetada saab ka kontoris, kus on korjanduskarp.

Ühing tänab kõiki sponsoreid.



MEIE EUROOPA
"Me lahkume Euroopa Liidust, aga
me ei lahku Euroopast"

Briti suursaadik Theresa Bubbear usub, et Ühend-~

kuningriigi head suhted Eestiga jäävad püsima ka pä-
rast Brexitit. Et kinnitada kahe riigi saja-aastast sõp-
rust, teeb ta sel aastal tiiru peale tervele Eestimaale.

Suurbritannia Brexiti-mi-
nister David Davis on öelnud,
et käimasolevad lahkumiskõ-
nelused Euroopa Liiduga on
sama keerulised nagu maan-
dumineKuule. Me ei tea prae-
gu, kui pehme see saab ole-
ma, aga olete selle võrdluse-
ga nõus?

Jah. Arvan, et mõlemal ju-
hul on idee iseenesest lihtne −
me läheme Kuule või me lah-
kume Euroopa Liidust. Aga
kui hakkad asja lähemalt vaa-
tama, saad aru, kui palju tuleb
arvesse võtta nüansse, millest
iga viimane kui üks on väga
keeruline.

Brexit sunnib üle vaatama
absoluutselt kõike. Arvan, et
see ei ole halb, sest aeg-ajalt
on hea mõelda, miks me mida-
gi teeme. Sellepärast, et oleme
alati nii teinud?

Brexit on hea võimalus as-
jadele värske pilk heita?

Jah. Meil on ainult üks või-
malus Brexitit õigesti teha ja
me ei saa riskida selle ebaõn-
nestumisega.

Kahtlustan, et on asju, mil-
lele me pole veel korralikult
mõelnud, aga Brexit mõjutab
iga eluvaldkonda. Võtame näi-
teks britid, kes elavad Hispaa-
nias. Mis saab nende tervis-
hoiust või pensionidest? Kõik
see on inimeste elus väga olu-
line. Inimesed oleksid ka vä-
ga pahased, kui lennukid ei saa
Brexiti järel lennata, sest puu-
duvad vajalikud load. Inime-
sed soovivad, et kõik läheks
sujuvalt, ja selleks peab ole-
ma paigas iga detaili iga mil-
limeeterVahel ärritab mind, et Bri-

Vahel ärritab mind, et Bri-
ti meedia kujutab Brexitit nii
mustvalge ja lihtsana. Siin ei
ole midagi lihtsat.

Briti meedias paistab see
olevat igapäevane teema. Mil-
le üle praegu kõige rohkem
arutletakse?

Kiiruse üle. Ka need inime-
sed, kes ei hääletanud Brexiti
poolt, tahaksid, et me sellega
kiiremini ühele poole saaksi-
me. Näiteks räägitakse palju
sellest, kui pikk peaks olema
üleminekuperiood pärast Eu-
roopa Liidust lahkumist.

Kõige tõenäolisemaks pee-
takse kaheaastast ülemineku-
perioodi.

Jah, aga on arvamusi, et
see võiks kesta vähem või
kauem kui kaks aastat. Üks-
kõik, kumb variant jutuks tu-
leb, kõigil on selles küsimuses
tugevad tunded.

Ma ei arva, et inimesed olek-
sid eriti oma arvamust muut-
nud. Need, kes Brexitit poolda-
sid, teevad seda ka praegu ja
tahavad edasi liikuda. Ja need,
kes olid Brexiti vastu, on seda

endiselt, aga nemadki soovi-
vad edasi liikuda.

On juka neid, kes siiani loo-
davad, et on tagasitee. Hiljuti
ütles isegi Briti ekspeaminis-
ter John Major, et brittidele
tuleks anda võimalus hääleta-
da uuestiEuroopa Liidust lah-
kumise üle.

Jah. Kõik pole sellega leppi-
nud. Ka parlament pole selles
üksmeelele jõudnud, et taga-
siteed enam pole. Meil on tu-
gev traditsioon selles, et par-
lament tahab ise otsustada, mi-
da teha, mitte lasta seda enda-
le ettekirjutada.

Mina isiklikult tagasiteed
ei näe. Ainus asi, mis võiks ol-
laBrexitist hullem, oleks Bre-
xiti mittetoimumine. Sest ini-
mestelt küsiti ja nad vastasid.
Ei saa öelda, et teeme uuesti,
sest vastus oli vale.

Pärast rahvahääletust spe-
kuleeriti palju selle üle, et
hääletuse tulemus võinuks ol-
la teistsugune, aga inimesi ek-
sitatiBrexiti tagajärgede suh-
tes.

Arvan siiski, et uus referen-
dumolekskatastroof. Usun, et
vastus oleks sama, aga pahan-
daks paljusid inimesi, vihja-
tes, et nad ei vastanud algu-
ses õigesti. Referendumi päe-
vast peale olen mõelnud, et oli
hea saada kinnitust sellele, et
demokraatia töötab ja rahva
arvamust austatakse. Hääle-
tustulemus oli ju selge. Minu
töö riigiametnikuna pole ka-
helda poliitikas, vaid seda el-
lu viia.

Võib-olla jääb meil vähem
raha, võib-olla rohkem. Keegi
ei tea, kuni see juhtub.

Kas valitsus on praeguseks
esitanud rahvale tõsiselt võe-
tava analüüsi, kui palju haa-
vab Euroopa Liidust lahkumi-
ne Briti majandust?

Keegi ei tea täpselt, kui pal-
ju see tegelikult maksma lä-
heb. Avalikkuse ette on jõud-
nud nii valitsusväliste organi-
satsioonidekui ka riigiametni-
ke analüüse. On lekkinud mõ-
ned analüüsid, mis ütlevad,
et Brexit läheb väga kalliks
maksma. Numbrid, mida eri
allikad on pakkunud, variee-
ruvad miljarditest ja miljar-
ditest naeltest kuni selleni, et
mingit kahju ei sünnigi ning
me võimeEuroopa Liidust lah-
kumisest isegi võita. Keegi ei
tea.

Peame olema optimistlikud.
Meie majanduse õitseng sõltub
sellest, kui häidkaubanduslep-
peid õnnestub teiste riikidega
sõlmida, aga seda saame teada
alles pärast lahkumist.

Minu arvates pole prae-
gu erilist kasu spekuleerimi-
sest, kui palju miljardeid või-

me kaotada või võita. Inime-
ne tahab teada, kui palju see
konkreetselt talle ja tema pe-
rele maksma läheb, aga selle-
le küsimusele ei oska praegu
keegi vastata.

Brexit on tundlik ja emot-
sionaalne teema, mis on pe-
red omavahel tülli ajanud,
kuni selleni välja, et lapse-
lapsed ei räägi enam oma
vanavanematega. Paljud po-
le oma vaadetest loobunud,
aga ei taha sellest enam rää-
kida. Samas on see endiselt
paljudele valus küsimus. Eel-
kõige neile, kes ei läinud hää-
letama, aga soovivad, et olek-
sid seda teinud. Eriti noored
inimesed, kes avaldasid oma
arvamust Facebookis, aga ei
adunud, et see polnud hää-
letus. Et tegelikult pidi ko-
dust välja minema ja mida-
gi tegema.

Brexiti positiivse külje-
na noored nüüd mõistavad,
et poliitika on tegelikult huvi-
tav. Paljud said aru, et poliiti-
ka pole midagi igavat ja halli,
mis puudutab ainult vanu ini-
mesi, vaid see on olulinekõigi-
le jaka noored peavad sekku-
ma. See ei saa olla halb.

Kas majanduse edasine käe-
käik on praegu brittide suurim
mure?

Jah, ma arvan, et on. Põhi-
line argument, millega paljud
inimesed põhjendasid Brexiti
poolt hääletamist, oli immig-
ratsioon. Aga see argument
on kadumas. See on küll en-
diselt teema, sest oleme väike
saar ning inimesed muudkui
tulevad ja tulevad, aga ma ei
olekindel, etBrexit on vastus,

sest Euroopa Liit polnud kuna-
gi tegelikult probleem.

Reaalsus on see, et me vaja-
me töökäsi. Meil pole näiteks
piisavalt õdesid. Londonis ei
leia torumeest või ehitajat, kes
poleks poolakas. Kõik tegeli-
kult tahavad Poola torumeest,
sest neil on fantastiline repu-
tatsioon!

Milline on eestlaste mai-
ne?

Ma ei ole kindel, et eestlas-
tel on tavainimeste silmis üld-
se mingi maine. Poolakate pu-
hul räägime mitmest miljonist,
eestlasi on Suurbritannias 10
000 - 15 000. Ja kui eestlased
töötavad kohvipoes, siis ilm-
selt peetakse neid skandinaav-
lasteks.

On kohti, kus eestlastel on
väga kõrge maine, ja need
on Londoni finantsringkon-
nad. TransferWise´i poisid on
Londonis nagu kangelased
(TransferWise on eestlaste
asutatud rahaülekandeteenus,
mille peakontor asub Londo-
nis − toim.).

Kardan, et keskmisel britil
on endiselt raskusi Eesti leid-
misega maakaardilt. Näiteks
viimati, kui sõitsin Londonis
lennujaama ja taksojuht küsis,
kuhu ma lähen, sain vastates
kohe aru, et tal pole pole õrna
aimugi, kus Eesti asub. Sama
hästi oleksin võinud nimetada
mõnd Kariibi mere saart.

Tegelikult käib Ühendku-
ningriigist Eestisse palju tu-
riste, aga see on peaaegu na-
gu saladus, mida ainult oma
sõpradega jagatakse. Üldised
teadmised Eestist pole kuigi
suured.

Valitsuse silmis on eestlas-
tel, kes elavad Ühendkuning-
riigis, väga hea maine. Sest
nad töötavad, maksavad mak-
se ja nii palju, kui meie tea-
me, ei ela ükski eestlane sot-
siaaltoetustest. See on häm-
mastav!

Kuidas saab keegi öelda,
et peame nendest inimestest
vabanema, sest nad on riigi-
lekulukad, võtavad meie koo-
likohad ja me ei saa nende pä-
rast arstiaega? Kui need ini-
mesed töötavad ja maksavad
makse, on neil samad õigused.
Aga jah, eestlased pole prob-
leem. Ma ei usu, et keegi hää-
letas Brexiti poolt, sest eestla-
sed vihastasid ta välja.

Eestlaste suurim hirm seo-
ses Brexitiga on liikumisva-
badus, õigemini selle võimalik
kadumine.

Peaminister Theresa May
on öelnud, et Ühendkuning-
riik tahab endiselt olla mag-
net säravatele, loominguliste-
le ja uuendusmeelsetele ini-
mestele. Raske on ette kuju-
tada, et Suurbritanniahuvides
oleks takistada selliste inimes-
te tulekut.

Kui tuleb reegel, et Suurb-
ritannia on avatud inimeste-
le, kes ei põhjusta kulusid ja
on tööturul vajalikud, siis kõik
eestlased kvalifitseeruksid.
Osa bulgaarlasi jarumeenlasi
mitte, aga eestlasedküll.

Tundub, et seni kui Suurbri-
tanniaEuroopa Liidust lahku-
mise tingimused pole selged,
ei ole Brexit Suurbritannia ja
Eesti suhteidkahjustanud.

Arvan ka, et see ei ole ka-
he riigi suhteid üldse mõjuta-
nud. Meil on salarelv, milleks
on Briti sõdurid Eestis. Suurb-
ritannia hoolib Euroopa julge-
olekust ja on valmis sellesse
panustama ka pärast Brexitit.

Meie peaminister kasutab
Euroopa julgeolekut tagavaid
sõdureid, illustreerimaks sõ-
numit: "Me ei lähe kusagile!
Jah, me lahkume Euroopa Lii-
du institutsioonidest, aga me
ei lahku Euroopast." Ja see on
tõsi.

Me olime siin, et toetada
Eestit sada aastat tagasi(Suurbritannia saatis Vabadussõ-

britannia saatis Vabadussõ-
jas Eesti rannikut kindlusta-
ma mereväeeskaadri − toim.).
Oleme toetamas Eestit ja NA-
TOt ka praegu. Nii palju kui
mina tean, pole eestlased ha-
kanud Ühendkuningriigist
Brexiti hirmus lahkuma ega
ka vastupidi.

Alguses oli eestlastega koh-
tumistel esimene küsimus: "Te
ei lahku ju päriselt?" Nüüd ole-
me edasi liikunud ja räägime
sellest, kuidas viia Brexitit
läbi nii, et see ei kahjustaks
kumbagi osapoolt. Me ju ei
taha, et Euroopa Liit läbi ku-
kuks. Euroopa Liit on meie lä-
him naaber ja tugev ühisturg
on ka meie huvides.

Kui kõnelda läbirääkimis-
te ametlikust kulgemisest, siis

need on praegu toppama jää-
nud. Detsembris jõudsid Eu-
roopa Liit ja Suurbritannia
põhimõttelisele kokkuleppele
kolmes lahutustingimuses: Eu-
roopa Liidu kodanike õigused
Suurbritannias ja Briti koda-
nike õigused liikmesriikides,
lahutusarve ning Põhja-Iiri-
maa piir. Läbirääkimiste tei-
ne etapp peaks hõlmama tu-
levasi julgeoleku- ja kauban-
dussuhteid. Millal selleni jõu-
takse?

Meräägime tegelikult kogu
aeg läbi, aga millal teine faas
ametlikult algab, ei tea. Oota-
me, et märtsis tuleb Euroopa
ülemkogul otsus üleminekuaja
kohta ja seejärel saame amet-
likult edasi liikuda. Ajaraamid
on kitsad, sest kõikide liikmes-
riikide parlamendid peavad
leppe ratifitseerima järgmise
aasta 29. märtsiks. Et kõik se-
da teha jõuaksid, peaks kokku-
lepe sündimaoktoobriks.

Suur osa minu tööst on Ees-
tis selgitada, mis hakkab juh-
tuma. Kavatsen sel aastal läbi
sõita kõik viisteist maakonda.
Ida-Virumaa kuupäevad pole
veelpaigas.

Te ei tule kuuks ajaks nagu
president Kersti Kaljulaid no-
vembris Narva?

Ei, mulpole seda aega, sest
läheme igasse maakonda. Kaa-
sa võtan kümme inimest − poo-
led saatkonna töötajatest. Esi-
mese "pop-up" saatkonna ava-
me Haapsalus (see toimus eile− toim.). Kõikjal suhtleme ko-
haliku meediaga, käime kooli-
des, kuhu võtan kaasa ka sõ-
dureid, kohtume ettevõtjate-
ga ja korraldame ehtbritilikke
teeõhtuid, mis on kõigile ava-
tud. Levitame sõnumit, et ole-
me endiselt olemas, me eikao
kusagile.

Loodan, et õpin maakonda-
dekülastamisest palju, sest on
hea meeles pidada, et ma olen
suursaadik Eestis, mitte Tal-
linnas.

Suurbritannia kontaktid
Ida-Virumaaga on juba prae-
gu päris tihedad. Esimese-
na meenub Inglismaalt pärit
SPIN-programm, mis on kan-
da kinnitanud Kohtla-Järvel
ja Narvas. Tegu on spordil põ-
hineva ennetusprogrammiga,
mis on suunatud väiksemate
võimalustega noortele, aren-
dades nende jalgpalli- ja sot-
siaalseid oskusi.

Jah, nii saatkonnal kui ka
Briti Nõukogul on Ida-Viru-
maal käsil mitu projekti ja
need on peamiselt haridu-
se valdkonnas. Näiteks Nar-
va kolledžis toetame meedia-
õpet ja -analüüsi. Kooliõpi-
lastele on aga suunatud prog-
ramm, mis õpetab neid väitle-
ma ja avalikult esinema. Pöö-
rame veel näiteks tähelepanu
vene koolide inglise keele õpe-
tajatele, kellel paistab olema
enesetäienduseks vähem või-
malusi.

Sirle Sommer-Kalda

Briti suursaadik Theresa Bubbear ütles, et Brexiti positiivse
küljena noored nüüd mõistavad, et poliitika on tegelikult huvitav japuudutabka neid. "See ei saa ollahalb."MATTI KÄMÄRÄ
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KORVPALL:Täna algavad teise liiga play off'i kohtumised

Halliku meeskonda lihvis otsustavateks
mängudeks Ameerika treener

Korvpallis tänavu Ida-Virumaa esindusmees-~

konnaks kerkinud Reinar Halliku Korvpallikool/
SK Jõhvi alustab täna teises liigas kohamän-
gude seeriat, selleks valmistumisel oli oluli-
ne osa ka Ameerika treeneril Tremaine Daltonil.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

34aastane Dalton oli koos
22aastase ja 202 cm pikkuse
jõulise prantslasest keskmän-
gija Jean-ChristopheBores'ga
nädal aega Ida-Virumaal ning
juhendas nii Reinar Halliku
korvpallikooli poiste kui esin-
dusvõistkonna trenne.

Agressiivsuseta
korvpallis läbi ei löö

Dalton on mänginud peale
USA ka Iisraeli, Austraalia ja
mitmete teiste riikide mees-
kondades. Tema eriliselt sil-
mapaistvaks tugevuseks on
aga üks ühe vastu mängud.
Reinar Halliku sõnul on ta pi-
danud ligikauda 2500 amet-
likku matši ja kaotanud neist
vaid kaks.

Daltoni jagab oma ettevõtte
The Process Basketball kaudu
oma mängija- ja treenerikoge-
musi maailma eri riikides. Tä-
nu tutvuseleReinar Hallikuga
jõudis ta nüüd ka Eestisse.

"Ma tutvustan siin Ameeri-
ka korvpalli stiili japüüan näi-
data, kuidas seda kohandada
kohaliku korvpalliga," rääkis
Dalton Põhjarannikule.

Temale on oluline, et tree-
ningud oleksid võimalikult in-
tentsiivsed ja edu saavutami-
seks tuleb mängijates pidevalt
arendada agressiivsust, jõuli-
sust jakiirust, mis on ameeri-
kalikule korvpallile omased.

Dalton nõustub, et kuigi
korvpall on eelkõige meeskon-
namäng, on sellealuseks män-
gijate tugevad individuaalsed
oskused. "Golden State War-
rior [NBA meister nii 2015 kui
2017] on täiuslik meeskond.

Kuid nende edu tuleneb sel-
lest, et nad oskavad meeskon-
na huvides ära kasutada sel-
liste meistritenagu Kevin Du-
ranti või Stephen Curry suure-
päraseid oskusi," arutles ta.

Emotsionaalne plahvatus
Dalton loodab, et ta suu-

tis nädala jooksul anda Halli-
ku korvpallikooli mängijate-
le positiivse impulsi arendada
veelgi innukamalt oma mängi-
jaoskusi ja tahtmist saada vä-
ga heaks korvpalluriks.

Reinar Halliku sõnul mõju-
sid Daltoni trennid korvpalli-
kooli poistele emotsionaalse
plahvatusena. "Esimeses tren-
nis poisid ikka värisesid eru-
tusest. Aga Tremaine on väga
hea treener, kes näitabkõik as-
jad ise ette ja oskab noori vä-
ga hästi innustada ja motivee-
rida," rääkis ta.

Märkimisväärset kasu loo-
dab Hallik mõnest trennist ka
esindusmeeskonna jaoks. "Ta
võttis ühe kaupa kõik mängi-
jad ette ja näitas üksikasjali-
kult, kuidas vastast üle män-
gida − nii kaitses kui rünna-
kul. See on nii vanematelekui
noorematele mängijatele hin-
damatu kogemus," tõdes ta.

Esindusmeeskonna kogenu-
maid mängijad Riho Unt rää-
kis trenni hingetõmbepausil,
kui oli Daltoniga järjest mit-

meid üks ühe vastu olukordi
läbi mänginud, et selline trenn
näitab ilmekalt, millise agres-
siivsusega Ameerikakorvpal-
lis harjutatakse. "See on päris
karm, aga sama väga kasulik,"
leidis ta, lisades, et edu võti
seisneb paljudes pealtnäha pi-
sikestes nüanssides, mida tu-
leb treenidaautomaatsuse saa-
vutamiseni: kuidas teha rünna-
kul palliga liikudes äkkpeatu-
si jaäkkstarte ning jälgida sa-
mas kehaasendit, et mittekao-
tada vastase kergest kontak-
tist tasakaalu.

Kogenud keskmängija Ülar
Sala tundis heameelt, et sai
trennis korvi all maadelda 202
cm pikkuse jõulise prantslase
Jean-Christophe Bores'ga. "Vä-
ga hea uus kogemus. Lõpuks
saab ka väga suurte meeste-
ga trenni teha ja end korvi all
tõeliselt proovile panna. Kui
oled sellise mehe vastu trennis
harjutada saanud, siis on tei-
ses liigas kindlam tunne minna
mis tahes vastase vastu," sõnas
ta, märkides, et enne play off'i
kohtumisi on sellised trennid
väga hea kool.
Meeskond on püsinud
võidulainel

Pärast enne jõule Keilalt
saadud 56punktilist šokikao-

tust ja sellele järgnenud tõ-
sist koosolekut on Halliku
meeskond liikunud ülesmä-
ge. Kõigis järgnenud seits-
mes vahegrupi kohtumises
võeti võidud ja näiteks vii-
mases mängus tehti ise kogu-
ni 52 punktiga ära Terminal
Oilile nõnda, et Reinar Hallik
ise ei pidanudki mängu sek-
kuma.

"Mul oligi plaan noori män-
gitada. Nad olid tublid, pingu-
tasid ja tegid oma ära. Olen sel-
lise mänguga täitsarahul," sõ-
nas Hallik, lisades, et murde-
punkt noorte suhtumises saa-
bus jaanuaris. "Hea vaadata,
kuidas noored võitlevad viima-
se veretilgani nii trennis kui
mängudes. Olen neile öelnud,

et ma ei anna neile niisama mi-
dagi, nad peavad vanemad me-
hed eest ära puksima."

Tänases esimeses play
off'i kohtumises läheb Halli-
ku meeskond võõrsil vastami-
si KK Viimsi/Kesklinna KK-
ga, kes tuli täiseduga esime-
seks tugevuselt kolmandas
vahegrupis. Meeskond koos-
neb peamiselt 16-18aastastest
noortest.

"Meil ei ole tänavu ees-
märk nui neljaks teineära või-
ta. Kuid kaotama me loomuli-
kult kellelegi ei lähe. Vaatame,
kui kaugele meid tiivad kanna-
vad," ütles Hallik.

Play off'i esimese ringi kor-
duskohtumine toimub Jõhvis
16. märtsil.

REINAR HALLIK
Tremaine Dalton on väga
hea treener, kes näitab kõik
asjad ise ette ja oskab noori
väga hästi innustada ja mo-
tiveerida.

Tremaine Dalton näitas Halliku meeskonna tagaliini mängijatele üks ühe vastu olukordade oma kasuks pööramise nippe.

Võimsa prantslase Jean-Christophe Bores'ga heitles trennis korvi all Reinar Hallik. 2x MATTI KÄMÄRÄ

6 PÕHJARANNIK 7. MÄRTS 2018

MÜÜK OST

~~~~~~~~~ ~~~~~~~~~ ~~~~~~~~~
~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~
~~~~~~~~~

~~~ ~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~
~~~~ ~~~~~~~~~~ ~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~~

EHITUS
KUHU MINNA

~~~~ ~~~~~~~~ ~~~~~~~~
~~~~~~~~~~~~~ ~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~ ~~~~~~~~~~

TEENUS
müük

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~

~~~~ ~~~~~~~~~~ ~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~

www.ennustus.ee

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~
~~~~ ~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~

~~~~~~ ~~~~~~~~~~~~~
~~~~ ~~~~~~~~ ~~~~~ ~~~

~~~~~~~~~~~~~ ~~~ ~~~~~~
~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~

~~~

~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~ ~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~~~ ~~~~~~~
~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~
~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~ ~~~~~~~~~

~~~~~~ ~~~~~~~~~~ ~~~~~~~ ~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~
~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~ ~~~~~~
~~~~~~~~~~ ~~~~~



MIKSER

AJA LEHT
JÕHWI TULETÕRJE EHITAB
BASSEINI

Jõhwi tuletõrjel on ees mitmed
kawatsused tuleohu wastu wõit-
lemisel. Senini on tuletõrje ehi-
tanud ainult kaks erilist tuletõr-
jekaewu alewisse. Kardetakse,
et sellele waatamata wõib kätte
tulla weepuudus. Et saawutada
suuremat weetagawara, selleks
kawatsetakse Narwa maantee
algul wene kiriku taga asuwat
tiiki süwendada ja sellest ehita-
da suuremat basseini. Et bas-
seinist oleks wõimalik wett ka-
sutada kogu alewi südamikus
tulega wõitlemiseks, selleks on
kawatsus juure muretseda weel
500 m uusi woolikuid. (Põhja
Kodu, 7. märts 1938)

SISEKAITSEAKADEEMIA
KOLIMISPLAAN PÕRKUB
VASTUSEISULE

Siseministeeriumi tellitud uuring
näitas, et kui akadeemia viidaks
üle Ida-Virumaale, poleks poo-
led kindlasti nõus õppejõuna
jätkama. Vaid 15 protsenti vas-
tanutest oleks meeleldi või mõ-
ningate reservatsioonidega val-
mis Ida-Virumaal edasi õpeta-
ma. Ka ligi kaks kolmandikku
kadettidest arvab, et kui sise-
kaitseakadeemia oleks asunud
Ida-Virumaal, poleks nad soovi-
nud sinna astuda.

Sisekaitseakadeemia avalike
suhete spetsialist Marie Kukk üt-
les, et kui pooled õppejõud keel-
duksid Ida-Virumaal töötamast,
poleks nende asendamine rea-
listlik. "Küsimus ei ole selles, na-
gu poleks ainult Ida-Virumaal
seaduses nõutava magistrihari-
dusega politseinikke ja pääst-
jaid, kelle ettevalmistus ja isiku-
omadused võimaldaksid aka-
deemias täiskohaga õppejõuna
töötada. Neid inimesi ei ole pii-
savalt isegi Tallinnas. Seega ei
ole eriti perspektiivikas rääkida
õppejõudude asendamisest kel-
legi teisega," märkis Kukk. (Põh-
jarannik, 7. märts 2013)

Kultusliku folkbändi kogu Eestit
vallutav tuur jõuab täna Jõhvi
Teet Korsten
teet@pohjarannik.ee

Trad.Attack!-i "EESTI
TUUR", mis viib rännakule
müstilisse jakirevasse Eesti
loodusesse, traditsioonides-
se, inimestesse, kus uus ener-
gia kohtub vanade juurtega,
jõuab täna, 7. märtsil kell 20
Jõhvi kontserdimajja. Kont-
sert toimub tantsusaalis, ses-
tap tasub tantsukingad jalga
panna.

Trad.Attack!-i kitarrist ja
laulja JalmarVabarna ütleb,
et bändi Eesti tuur on lõpu-
sirgel − selle viimane nädal
on käes.

Trad.Attack !-i kolmenä-
dalane tuur viib kultusbändi
igasse Eesti maakonda; Jõhvi
kontserdile eelnes esinemi-
ne kümnes maakonnas ja viis
on ees. "Tegu on suure, pika
ja mahuka tuuriga, aga na-
gu aeg näitab: tehtav! Eestis
polegi keegi artistidest seni
kõiki maakondi järjest läbi
käinud. Kuna meil on mas-
terplan mängida igas maail-
ma riigis, võiks ikka ka igas

Eesti maakonnas esineda,"
sõnab Vabarna.

Mees räägib, et maakon-
nad võivadEestis erisugused
olla, aga kontserdile tulnud
rahvas on olnud igas maa-
konnas ühtlaselt teadlik, ku-
hu nad on tulnud. "Publik on
kõvasti kaasa elanud, rahvas
on igas maakonnas väga äge
olnud. Meie kontserdil nal-
jalt pessimistlikku nägu ei
näe − pidu on olnud korra-
lik. On uhkemaid ja on räsi-
tumaid kultuurikeskusi, kus
käinud oleme. Eks neid ribu-
rada pidi remonditakse, aga
ütleks, et meile just need va-
nemad ja räsitumad meeldi-
vad enim, nagu Sindi seltsi-
maja Pärnumaal või Kärdla
kultuurikeskus − sellistena,
nagu nad on. Selliseid koh-
ti liiga sageli ei kohta ja kui
neid kunagi remonditakse,
võiks säilitada olemasolevat
aurat," jutustab pillimehest
rännumees.

Enamik lugusid, mis kont-
serdil kõlab, on bändi uusi-
malt, mullu salvestatud al-
bumilt "Kullakarva", aga

kõlavad ka eelmise albumi
"AH!" hitid. Vabarna kiidab
oma tehnilist tiimi, mis si-
saldab ka valgusparki, mis
koos võimsalt rokkiva bändi-
ga annab kustumatu elamu-
se. "Püüame pakkuda kvali-
teetset meelelahutust."

Pärast Jõhvit esineb Trad.
Attack! veelLääne-Virumaal
ja Võrumaal ning tuuri vii-
mane kontsert ongi Põlva-
maal Moostes.

Trad.Attack! ise − rahvali-
ke puhkpillide mängija Sand-
ra Vabarna, Jalmar Vabar-
na ja löökpillimängija Tõnu
Tubli − sündis 2013. aasta lõ-
pus Viljandimaal. Abielupaar
Vabarna elab praegu Tartu-
maal, Tubli Viljandis. Jalmar
on pärit Setumaalt, Sandra
elanud kaks esimest eluaas-
tat Raplamaal − nii saab meie
rahvuslikku aaret omaks pi-
dada peaaegu kogu Eesti.

Kontserdil saab ja tuleb
tantsidaning müügil on bän-
dialbumid ja fänninänni. Pi-
letihind on eelmüügist 15,18
ja 22 eurot ning kohapeal 25
eurot.

Trad.Attack! on mõne aastaga kujunenud meie rahvuslikuks aardeks, mis plaanib kogu ilmaletiirupeale teha.SILVERTÕNISSON

PÄEVA PILT

KAEVANDUSE JÄINE HINGAMISTORU. Kui Alutaguse vallas
Väike-Pungerja külas pöörata Seli matkaraja suunas, jääb tee äär-
de Estonia kaevanduse šurf, millest tulev niiske õhk ja õues olev
pakane on vorminud tuulutusava ümber sellise kunstiteose, mi-
da tasub oma ihusilmaga vaatama minna. Huvilisi käib siis üks-
jagu, sest šurfi lähedale on tekkinudkoguni väikeparkla ning vaa-
tamisväärsuse juurde on sisse tallatud teerada.

MATTI KÄMÄRÄ

Peterburi akvarellistid
avasid Jõhvis kevadnäituse
Irina Kiviselg
irina@pohjarannik.ee

Esmaspäeval avati Jõhvi lin-
nagaleriis näitus "Akvarellike-
vad", kus on väljas Peterburi
akvarellistide ühingu liikmete
36 tööd.

Akvarell on maalitehnika,
mida iseloomustavad puhtus,
läbipaistvus, selgus, voolavus
ning positiivsed emotsioonid− kõik see on olemas ka Peter-
buri kunstnike töödes. Ehkki
näituse nimetusele vaatama-
ta kajastavad nad oma maali-
des peale kevade palju muud-
ki, on meeleolu tõeliselt keva-
dine. Üks näituse korraldaja-
test AnželikaKalinina nägi en-
ne avamist kõvasti vaeva ning
värvis kõik pildiraamid val-
geks, et ekspositsioonile veel-
gi õhulisust lisada.

Peterburi akvarellistide
ühingu asutaja Natalja Oze-
rova ütles, et on rõõmus või-
maluse üle laiendada näitus-
te geograafiat Jõhvi ekspo-
sitsiooniga ning talle meeldib
sealne õdus galerii väga. Sel-
line võimalus avanes neil tänu
Jõhvist pärit Anželika Kalini-
nale, kes soovis oma kaasmaa-
lastele kodumaa juubeli puhul
rõõmu valmistada.

"Meie ühingu põhieesmärk
on Peterburiakvarellikooli al-
leshoidmine ja rahvusvaheli-
se koostöö arendamine," rõhu-
tas Anželika Kalinina. "Ühing
tegutseb juba 130 aastat ning
ehkki vahepeal oli pikk paus,

20 aastat tagasi tema tegevus
taastati. Praegu ühendab see
üle 250 elukutselise kunstniku,
ent kuna me oleme avatud kõi-
gile, kuuluvad ühingusse peale
Peterburi kunstnike ka mitmete
teiste Venemaa linnade ja isegi
välisriikide, sealhulgas ka Eesti
esindajad."

Kalinina sõnul on käesolevas
ekspositsioonis esindatud 12 au-
torit, kes osalevad rahvusvahe-
lisel akvarellibiennaalil, teiste
seas näiteks akvarellistide ühin-
gu esimees JuriŠevtšik.

Ekspositsioon tutvustab Pe-
terburi klassikalise akvarelli-
kunsti kooli. Kunstnike sõnul
tõid nad Eestisse kaasa projek-
tis "Akvarell reisides" osalenud
tööd ning tänu sellele on publi-
kul võimalus imetleda näiteks
Viiburi kaljust kallast, Karjala
karmi loodust, Musta mere ilu ja
Malta õitsvaid pelargoone, tut-
vudaPeterburi arhitektuurimä-
lestistega, kiigata sisse Itaalia
hoovide labürintidesse jpm.

Ida-Viru akvarellihuvilistele
on Anželika Kalinina nimi juba
tuttav. Mitte ainult sellepärast,
et ta on sündinud ja üles kasva-
nud Jõhvis ning teinud siin oma
esimesed sammudkunstis, vaid
ka tänu sellele, et ta on juba kor-
duvalt kaasmaalastele oma loo-
mingut tuvustanud:Eestis on tal
olnud üheksa isikunäitust.

Neil, kes soovivad Pterburi
kunstnike pakutavat kevadist ilu
oma silmaga nautida, tasub Jõh-
vi galeriist läbi astuda − näitus
jääb avatuks 31. märtsini.

Näituse "Akvarellikevad" korraldajad Natalja Ozerova ja Anželika
Kalinina tunnevad rõõmu, et ekspositsioon tuli helge ja positiivne.PEETER LILLEVÄLI
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Tule laupäeval, 10.03 Jewe mööblimaja

OSTULAUPÄEVALE!
Приходи в субботу, 10.03
на день покупок
в Jewe Mööblimaja! VALLEY VAIBAPOOD

Kogu kaup -20%
HOME4YOU

Kõik kaubad -20%
*tavahinnast soodsamalt

Весь товар -20%

Весь товар -20%
*дешевле от обычной цены PALLANTIS GRUPP OÜ

Kogu kaup kuni -20%
Весь товар до -20%

Palju häidpakkumisi!
Множество хороших

предложений!

~~~~~~~~~~
~~~ ~~~~~~

Eesti tulbikimp*
7 tk (0.43/tk)

299
Tavahind 3.99

-25%

* Pakkumine kehtib 7. ja 8. märts

Tähelepanu!Tegemist
onalkoholiga.Alkohol

võib
kahjustada

teie
tervist!

Maasikad
kastis*

1 kg

699
Reval Kondiiter
Naistepäeva
tort*
550 g (16.18/kg)

890
Villa Sandi Prosecco
Valdobbiadene
KPN kvaliteet-
vahuvein

1 1%, Itaalia
750 ml (1 1.59/l)

869
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